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در حالی که بهبود شرایط کسب و کار از 
شعار های دولت حسن روحانی بود، آمارهای 
بانک جهانی از بدتر شدن وضعیت این شاخص 

در دو سال اخیر حکایت می کند. 
به گزارش تســنیم، بانک جهانی در تازه ترین 
گزارش خود موسوم به »گزارش فضای کسب و کار 
2018« به مقایسه 190 کشور جهان از نظر سهولت 
فعالیت های اقتصادی و وضعیت فضای کسب و کار 

آنها پرداخته است.
بر اساس ارزیابی این نهاد بین المللی که بر پایه 
آمار مربوط به یک ســاله منتهی بــه ژوئن 2017 
)خرداد 96( تهیه شده است فضای کسب و کار در 

ایران  بدتر شده است.
بر اســاس گزارش بانک جهانی ایران امسال در 
شــاخص کلی فضای کســب و کار نمره 56/48 را 
بدست آورده که اندکی نسبت به سال قبل کاهش 
داشته است. ایران در گزارش سال قبل این سازمان 
نمره  57/26 را بدســت آورده بود. بر این اســاس 

فضای کسب و کار در ایران بدتر شده است.

شــاخص کلی فضای کســب و کار بر پایه 10 
شاخص کوچکتر با عناوین آغاز کسب و کار،کسب 
مجوز، ثبت دارایی ها، کســب اعتبارات، حمایت از 
سرمایه گذاری، مالیات، تجارت، اجرای قراردادها و 
ورشکستگی و دریافت انرژی برق محاسبه می شود. 
این شاخص در واقع نشان دهنده سهولت و مناسب 
بودن هرکشور برای انجام فعالیت های اقتصادی و 

تجاری است.
هر چه نمره کشــوری در شاخص کلی فضای 
کسب و کار بیشتر باشد دلالت بر شرایط بهتر کسب 
و کار در آن کشور دارد.اما ایران در رده بندی جهانی 
فضای کســب و کار میان 190 کشور در رده 124 
جهان قرار گرفته است که نسبت به سال قبل چهار 
پله نزول داشته است. در گزارش سال گذشته بانک 
جهانی رتبه جهانی ایران از نظر فضای کسب و کار 
120 اعلام شده بود. ایران در سال قبل نیز در این 
رده بندی دو پله نزول را تجربه کرده و از رتبه 118 

به رتبه 120 تنزل کرده بود. 
در بین کشــورهای جهان هم نیوزیلند با نمره 

86/55 رتبه نخســت از نظر فضای کسب و کار را 
به خود اختصاص داده است و سنگاپور و دانمارک 
به ترتیب رتبه های دوم و سوم را از این نظر به خود 
اختصاص داده  و کشور آفریقایی سومالی نیز با نمره 

19/98 در رتبه آخر قرار گرفته است.
گفتنی اســت، بهبود شرایط کسب و کار، یکی 
از وعده های حســن روحانــی در انتخابات یازدهم 
ریاســت جمهوری بود که هرچند در سال هایی از 
دولت یازدهم این شــاخص بهبود یافت اما دوباره 
وضعیت این شــاخص رو به بدتر شدن رفته است. 
با این وجود درباره بهبود این شاخص در سال های 

2015 و 2016 تردید های اساسی وجود دارد. 
آمار های پایــش مرکــز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی )محیط کسب وکار ایران( حاکی از 
بدتر شــدن وضعیت محیط کسب وکار بوده و رتبه 
ایران بر اساس شاخص رقابت پذیری )که هرچقدر 
رقم بالاتری باشــد حاکی از بدتر وضع کسب و کار 
می باشد( از سال 1392 افزایش یافته یا به عبارت 
دیگر، بدتر شده است. این شاخص، شاخص جامع 

بوده و توســط مجمع جهانــی اقتصاد اندازه گیری 
می شــود.اگرچه رتبه ایران در شــاخص سهولت 
کسب وکار از 152 در سال 2014 به 120 در سال 
2017 رســید اما بررسی دقیق نشان می دهد این 
تغییر رتبه ناشــی از تغییر واقعی در شرایط نبوده 
و به دلایل دیگری کاهش یافته و در ســال مذکور 
از 152 به 117 رســیده اســت. دلایل این کاهش 
عبارت از: بازنگری داده ها و تغییر روش محاســبه 

شاخص بوده است. 
در همین راستا، برخی کارشناسان هم معتقدند 
وضعیت کسب و کار ایران عملا به سوی بدتر شدن 
رفته و بهبودی خاصی در این مدت به وجود نیامده 
است، چنانچه چندی پیش وحید شقاقی شهری، 
اقتصاددان، گفته بود: »ارتقای محیط کسب و کار 
یکی از شعارهای دولت یازدهم بود که هنوز با وجود 

گذشت چهار سال روی زمین مانده است.« 
در هر حال، با انتشار آمار های جدید بانک جهانی، 
هیچ تردیدی در بدتر شدن این شاخص حداقل در 

دو سال اخیر نمی توان کرد.

علی رغم وعده دولت رخ داد

 بانک جهانی: شرایط کسب و کار ایران در ۲ سال اخیر بدتر شد

بر اســاس گزارش جدید بانک مرکزی، در 
شهریور ماه سال جاری بیش از ۱۲ هزار و 800 
میلیارد تومان چک برگشــت خورده که نشان 

دهنده تداوم شرایط رکودی در بازار است. 
به گزارش تســنیم، بانک مرکزی طی گزارشــی 
اعلام کرد: ســهم ارزشــی چک های برگشــتی در 
شهریورماه سال جاری نسبت به ماه قبل از 22 درصد 
به 21/8 درصد و سهم تعدادی آن از 15/8 درصد به 

15/6 درصد کاهش یافت.
در شهریورماه سال 1396 در کل کشور بالغ بر 9/1 
میلیون فقره چک به ارزشــی بالغ بر 58 هزار و 900 
میلیارد تومان مبادله شد که از این تعداد، بالغ بر 1/4 
میلیون فقره چک به ارزشــی بالغ بر 12 هزار و 800 

میلیارد تومان برگشت داده شده است. 
به این ترتیب، 15/6 درصد از تعداد و 21/8 درصد 
از ارزش کل چک های مبادله ای شهریورماه سال جاری 
را چک های برگشتی تشکیل می دهد که سهم ارزشی 
این چک ها نســبت به ماه قبل و همچنین نسبت به 
شــهریورماه سال گذشته با کاهش مواجه شده است. 
ســهم تعدادی چک های برگشــتی نیز نسبت به ماه 
قبل کاهش اما در مقایسه با شهریورماه سال گذشته 

افزایش داشته است. 

به دلیل ادامه رکود اقتصادی در بازار

بیش از 1۲ هزار میلیارد تومان چک در یک ماه برگشت خورد

طبق آمار موجود، بخش عمده ای از چک ها به دلیل 
فقدان یا کســری موجودی برگشت داده شده است، 
به طوری که در شهریورماه سال جاری 97/3 درصد از 
تعداد و 96/1 درصد از ارزش کل چک های برگشتی 

به  این دلیل بوده است. 

گفتنی است، آمار مربوط به رقم چک های برگشتی 
که در حدود 13 هزار میلیارد تومان )آن هم فقط در 
یک ماه( می باشد نشان می دهد رکود و کسادی بازار 
هنوز از بین نرفته است. چرا که همان گونه که در بالا 
هم آمد، بیشترین دلیل برگشت خوردن چک ها مربوط 

به کسری یا فقدان موجودی می باشد. 
به عنوان نمونه چند روز پیش یک تولید کننده انواع 
پارچه )شرکت تعاونی نساجی مهر بافت( طی نامه ای 
با گلایه از وضعیت تولید کشور به کیهان نوشت: این 
چه عدالتی اســت که کسانی میلیارد ها بدهی بانکی 
داشــته باشند، آن وقت یک شرکت برای 34 میلیون 
ریال بدهی در محیطی بومی با آبروی آن بازی کنند؟ 
این چه عدالتی اســت که کسانی )میلیارد ها تومان( 
فرار مالیاتی داشته باشند، اما یک شرکت بخاطر بدهی 

اندک مالیاتی از همه چیز محروم گردد؟ 
در این نامه کــه در ابتدای آن دولتمردانی مانند 
رئیس جمهور، معــاون اول، وزیر صنعت، نمایندگان 
مجلس و... مورد خطاب قرار گرفته اند، آمده اســت: 
این چه عدالتی اســت که شــرکتی برای یک چک 
برگشتی از همه چیز محروم گردد اما کسانی با تعداد 
زیاد چک های برگشتی هیچ مشکلی نداشته باشند؟ 

نوشــته های این تولیدکننده کــه به نوعی حرف 
بسیاری از تولیدکنندگان کشور می باشد، نشان می دهد 
وضعیت تولید کشور رو به راه نبوده و چنانچه در ابتدای 
نوشــته هم آمد، بیشتر کسانی که با برگشت خوردن 
چک هایشــان مواجه شدند، بخاطر کسری یا فقدان 

موجودی بوده است.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی از پرداخت مطالبات گندمکاران 
تا پایان آبان خبــرداد و گفت: ۴۵ درصد از 
اعتبارات توسعه مناطق روستایی و عشایری 

به بخش کشاورزی اختصاص می یابد.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، عبدالمهدی 
بخشنده اعلام کرد: تاکنون 78 درصد پول گندمکاران 
کشور پرداخت شده و 22 درصد باقیمانده آن تا پایان 
آبان 96 تســویه می شود. از هفته گذشته نیز 500 
میلیارد تومان دیگر به گندمکاران پرداخت شده است.

وی با بیان اینکه در آغاز فصل جدید کشــت و 
نیاز کشاورزان به نقدینگی ، وزارت جهاد کشاورزی 
تمامی تلاش خود را برای تســویه طلب گندمکاران 
انجام می دهد، اظهار داشــت: ما دست کشاورزان را 

می بوســیم و بابت این تاخیر عذر خواهی می کنیم. 
معادل 2620 میلیارد تومان اوراق اســناد خزانه در 
اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار گرفته و یکی دو 
هفته مراحل انتشار و تبدیل آن به پول طول می کشد.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد 
کشاورزی در مورد قیمت خرید تضمینی محصولات 
کشــاورزی نیز گفت: قیمت خریــد تضمینی 40 
محصول زراعی و باغی باید هر ســال تا اول مهرماه 
که فصل کشت است مشخص شود و از این رو وزیر 
جهاد کشاورزی رسما در تیرماه امسال پیشنهادش 
را در این زمینه به دبیرخانه شــورای اقتصاد مستقر 

در سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده است.
بخشــنده افزود: ما تا این هفته در مورد قیمت 
خرید تضمینی محصولات کشاورزی با سازمان برنامه 

بودجه به توافق نرســیده ایم و قرار شده این مسئله 
به طور مســتقیم در شورای اقتصاد به ریاست دکتر 
جهانگیری معــاون اول رئیس جمهوری و 12 وزیر 
عضو مطرح شود و امیدوارم ظرف دو هفته آینده ما 

هم این قیمت ها را اعلام کنیم.
معاون وزیر جهاد کشاورزی درباره سهم وزارت 
جهاد کشــاورزی از 1.5 میلیارد دلار اعتبار توسعه 
روســتایی و عشایری گفت: بر اساس این قانون رقم 
1.5 میلیارد دلار کــه معادل 5500 میلیارد تومان 
اســت باید با همین مقدار منابــع بانک های عامل 
شامل بانک کشــاورزی، بانک توسعه تعاون، پست 
بانک و دو صندوق کار آفرینی امید و صندوق توسعه 
بخش کشــاورزی تلفیق شود که جمع آن 11 هزار 
میلیارد تومان می شــود. در صورتــی که تغییراتی 

در این آیین نامه صــورت نگیرد، حداقل 45 درصد 
اعتبــارات 11 هزار میلیارد تومانی توســعه پایدار 
مناطق روستایی و عشــایری به بخش کشاورزی و 

منابع طبیعی اختصاص خواهد یافت.
بخشنده با بیان اینکه نرخ سود سهم دولت صفر 
درصد و نرخ ســودآورده بانک ها 18 درصد است و 
تلفیق این دو 9 درصد می شود، اظهار داشت: اما بر 
اساس قانون این تسهیلات باید با نرخ سود 6 درصد 
در اختیار بهره برداران قرار گیرد. در این آیین نامه 
آمده، اعتبار 11 هزار میلیــارد تومانی برای بخش 
 ،ICT،کشــاورزی و منابع طبیعی، معــادن کوچک
خدمات و میراث فرهنگی و گردشــگری در مناطق 
روستایی و عشایری و شهرهایی با جمعیت زیر 10 

هزار نفر پرداخت شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

مطالبات گندمکاران تا پایان آبان ماه تسویه می شود

رئیس کل بانک مرکزی دربــاره افزایش نرخ دلار در روزهای 
گذشته اظهار کرد: تاحدودی به نظر می رسد نرخ از دامنه مجاز و 

منطقی خود بالاتر است.
به گزارش خبرگزاری فارس، ولی الله ســیف دیروز در حاشیه مراسم 
تقدیر از بانک  های مشــارکت کننده در طرح ضربتی اعطای وام ازدواج، در 
رابطــه با اظهارات وزیر اقتصاد مبنــی اینکه نرخ دلار بالای 4 هزار تومان 
ماندگار نخواهد بود و آیا این موضوع مورد تایید بانک مرکزی است یا خیر 
گفت: بانک مرکزی همواره نظر خود را به صراحت در این باره اعلام کرده، 
به طوری که نقش این بانک نظارت بر بازار و ورود به آن در مواقعی است 

که دچار نوسانات هیجانی می شود.
وی ادامــه داد: همواره تلاش کرده ایم تا ثبات همراه با آرامش در بازار 
وجود داشته باشد و شــرایط مناسبی ایجاد شود، اما اکنون تاحدودی به 
نظر می رســد نرخ از دامنه مجاز و منطقی خود بالاتر است که امیدواریم 

اصلاح شود.
این اظهارات سیف در شرایطی است که از حدود سه هفته پیش دلار 

به کانال 4 هزار تومان وارد شده است.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین در مورد تداوم طرح ضربتی وام ازدواج 
اظهار کرد: دلیل اینکه طرح ضربتی اجرایی شد، این بود که صف وام ازدواج 
طولانی شده و افراد متقاضی باید مدت زیادی را معطل می ماندند. از این 
رو اداره اعتبارات بانک مرکزی و با دعوت از برخی بانک ها توانســت طرح 

را به نحو مثبتی اجرایی کند.
سیف تصریح کرد: به محض آنکه احساس شود صف وام ازدواج طولانی 
شــده، دوباره باید از چنین شیوه هایی اســتفاده کرد، تا بتوان روال را به 

حالت عادی بازگرداند.
وی گفــت: فرصت یک ماهه برای دریافت وام ازدواج تاحدی منطقی 
است، اما زمانی که به حدود 6 ماه می رسد، به هیچ عنوان قابل قبول نبوده 
و بانــک مرکزی با توجه به کنترلی که انجام می دهد، در صورت ضرورت، 
ورود پیدا خواهد کرد.سیف درباره آخرین وضعیت پرداختی ها در موسسه 
اعتباری کاسپین و توقیف اموال آن توضیح داد: بعد از پرداخت سپرده های 
تا سقف 200 میلیون تومان، اولویت های بعدی به شناسایی اموال و دارایی ها 
بستگی دارد که این اقدام نیز به سرعت تحت نظارت مرجع قضایی در حال 
پیگیری است و با توجه به نتایج حاصله می توان تصمیمات دیگری اتخاذ 
کرد.رئیس کل بانک مرکزی در مورد زمان کاهش نرخ ســود تســهیلات 
بانکی نیز اظهار داشت: خوشبختانه عملکرد بانک ها در رابطه با رعایت نرخ 
سود سپرده بسیار رضایت بخش بوده است، اما عامل دیگری که موجب بی 
نظمی و عدم تعادل شده، وجود صندوق های با درآمد ثابت در بانک هاست 
که به طور طبیعی در حال هماهنگی با سازمان بورس درباره آنها هستیم.
ســیف در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه آیا بانک مرکزی تصمیم 
جدیدی در مورد دامنه و ضوابط فعالیت صندوق های بادرآمد ثابت اتخاذ 
خواهد کرد، گفت: بحثی که در رابطه با صندوق های سرمایه گذاری وجود 
دارد، این است که تعهد سود بالاتر از نرخ سودی که شورای پول و اعتبار 
اعلام کرده، موجب عدم ایجاد تعادل در بازار شــده اســت. این در حالی 
است که هر فعالیتی درآمد خاص خود را داشته و در پایان دوره باید بین 
سرمایه گذاران تقسیم شــود، اما وعده سودهای متنوع موجب التهاب در 

بازار پول خواهد شد.

یک اقتصاددان از مردم درخواست کرد امسال هم مانند سالیان 
گذشته، نهضت حذف دلار از مبادلات خود را در مراسم اربعین امسال 

با جدیت دنبال کنند.
حجت اله عبدالملکی در کانال تلگرامی خود نوشت: سال گذشته پویش 
اربعین بدون دلار با هدف حذف مهم ترین ابزار قدرت اقتصادی شــیطان 

بزرگ از معاملات بین المللی با موفقیت خوبی همراه شد.
بسیاری از زائرین ایرانی اربعین به جای دلار از پول های ایرانی و عراقی 
اســتفاده کردند و تقاضا برای دلار تا حد قابل توجهی کاهش پیدا کرد، به 
نحــوی که فعالان بازار ارز متوجه تغییر محســوس معاملات دلار در ایام 
منتهی به اربعین 95 شدند؛ اما برای حذف کامل این پول نحس از سیستم 

جهانی راه درازی در پیش است.
زائران ایرانی اربعین، امسال هم با جدیت بیشتر بر حذف کامل دلار از 
ســفر اربعین تاکید کنند و از زائران سایر کشورهای جهان نیز درخواست 

کنند به اربعین بدون دلار بپیوندند.
این استاد اقتصاد ضمن تاکید بر جنبه ارزشی و نمادین حذف دلار در 
زیارت اربعین و اثر آن بر حذف کامل دلار از معاملات ایران و جهان، تصریح 
کرد: لازم است توجه شود که مبلغ دلار مصرفی در اربعین در سال های اخیر 
قابل توجه بوده، به نحوی که رئیس کل بانک مرکزی در سال های اخیر یکی 
از علل افزایش قیمت دلار در ماه های پاییز را سفر اربعین اعلام کرده است!
وی در توضیح اهمیت این موضوع نیز عنوان کرد: مهم ترین ابزار سلطه 
آمریکا بر جهان دلار اســت. قدرت ســلطه دلار به قدری است که 4 هزار 
کلاهک هسته ای آمریکا در مقابل آن هیچ است، بدین سبب خرید هر یک 

دلار پول آمریکایی یعنی افزودن بر قدرت سلطه گری آمریکا.
عبدالملکی بیان داشــت: همچنان بسیاری از هموطنان و به خصوص 
کاروان ها، برای سفر اربعین از دلار به عنوان وجوه احتیاطی استفاده می کنند، 
این جریان بهانه ای شده است برای افزایش قیمت دلار در هفته های نزدیک 
به اربعین.اربعین بهترین نقطه آغاز برای حذف کامل دلار از همه سفرهای 

خارجی و در ادامه ان شاءالله از همه معاملات خارجی کشور است.
وی از مردم درخواست کرد در این ایام که سفرهای اربعین به اوج خود 

می رسد، اربعین بدون دلار را ترویج کنند.
بانک های توزیع دینار برای زائران اربعین

در همین رابطه روز گذشــته اعلام شد که زائران اربعین می توانند در 
پایانه های مرزی در کنار دریافت ریال از کانال های بانکی برای تامین دینار 

عراق نیز استفاده کنند.
به گزارش ایسنا، در جریان هماهنگی هایی که برای ارائه خدمات بانکی 
در پایانه های مرزی به ویژه در استان های محل تردد زائران انجام شده است، 

برخی بانک ها نسبت به ارائه دینار به زائران اقدام کرده اند.
بررسی ها نشان می دهد بانک تعاون اسلامی به عنوان تنها بانک عراقی 
دارای شعبه در ایران که البته با بانک اقتصاد نوین همکاری می کند توزیع 
دینار عراق را در باجه های مرزی مهران )پل زائر( و شلمچه )پایانه مسافری( 
انجــام خواهد داد. البته این ارز با قیمت آزاد و نرخی که در هر روز تعیین 
می شود و بدون محدودیت به زائران ارائه می شود. همچنین طبق اعلام بانک 
تعاون اسلامی زائران می توانند با استفاده از کارت های بانکی عضو شتاب از 
طریق پایانه های فروش این بانک در شهرهای کربلا، نجف و کاظمین بدون 

نیاز به پول نقد خرید کنند.
دیگر بانکی که توزیع دینار را در پایانه های مرزی انجام خواهد داد بانک 
شــهر است که از طریق باجه های این بانک و بدون کارمزد در چهار پایانه 

مرزی در ایام اربعین زائران می توانند دینار دریافت کنند.

یک اقتصاددان پیشنهاد کرد

شروع نهضت حذف دلار
 از سفر اربعین

آمار گمرک ایران نشــان می دهد واردات 
کالاهــای مصرفی به کشــورمان از انگلیس 
درپسابرجام ۲/۵ برابر شده است یا به عبارت 

دیگر ۱۵0 درصد رشد کرده است.
 به گزارش مشرق ،مطابق آمار گمرک، انگلیس 
در نیمه اول سال 94 که هنوز برجام اجرا نشده بود 
586 هزار تن کالا بــه ارزش 190 میلیون دلار به 

ایران صادر کرده بود.
اما حجم صادرات کالای انگلیســی به ایران در 
نیمه اول سال 95 یعنی بلافاصله پس از برجام، رشد 
چشمگیری پیدا کرد به طوری که از لحاظ وزن 19 
درصد و از لحاظ ارزش 36 درصد نســبت به نیمه 

اول سال 94 شاهد رشد واردات کالاهای انگلیسی 
به مقصد ایران بودیم.

در نیمه اول سال گذشته وزن کالاهای وارداتی 
از انگلیــس به 699 هزار تن به ارزش 258 میلیون 

دلار رسید.
بدیــن ترتیب در حالی که در نیمه اول ســال 
94 ســهم ارزش دلاری واردات کالاهای انگلیسی 
از کل واردات ایــران 0/9 درصد بود، این ســهم در 
نیمه اول ســال 95 و پس از برجام با رشــد مواجه 
شد و به 1/27درصد رسید. سهم وزنی واردات کالا 
از انگلســتان هم از 3/14 درصد در نیمه اول 94 به 

4/39 د رصد در نیمه اول 95 افزایش پیدا کرد.

رشــد واردات کالا از انگلیس در نیمه اول سال 
96 شتاب بیشتری به خود گرفته است. در این مدت 
ایران یک میلیون و 254 هزار تن جنس انگلیســی 
وارد کرد که نســبت به مدت مشابه سال 95 رشد 
79 درصدی و نسبت به مدت مشابه سال 94 رشد 
113 درصدی نشان می دهد. از لحاظ ارزشی نیز در 
نیمه اول امسال 475 میلیون دلار جنس انگلیسی 
وارد ایران شده که نسبت به نیمه اول سال 95 بالغ 
بر 84 درصد و نســبت به نیمه اول سال 94 بالغ بر 
150 درصد رشــد نشان می دهد. بر این اساس می 
توان گفت انگلیســی ها توانســته اند پس از برجام، 
درآمد خود از محل صادرات کالا به ایران را 2/5برابر 

افزایش دهند.
ســهم واردات کالاهای انگلیسی از کل واردات 
ایــران در نیمه اول 96 از لحاظ وزنی به 7/3 درصد 
و از لحاظ ارزشی به 2 درصد افزایش پیدا کرده است.
لازم به یادآوری است دونالد ترامپ رئیس جمهور 
آمریکا اخیرا اظهارکرد به مقامات انگلیس و فرانسه 
گفته که تا می توانند درایران پول دربیاورند. به نظر 
می رسد صادرات کالاهای مصرفی انگلیس به ایران، 

همسو با همین چراغ سبز دولت آمریکا است.
انگلیس پس از فرانسه که توانسته در پسا برجام، 
صادرات کالا بــه ایران را 4 برابر کند دومین برنده 

برجام لقب گرفته است.

رئیس کل گمرک با بیان اینکه گسترش مناطق 
آزاد در کشور یکی از چالش های گمرک به حساب 
می آید، گفت: در این مناطق مجتمع های تجاری 
احداث شــده که حیات آنها وابسته به کالاهای 

ساخته شده و مصرفی وارداتی است. 
به گزارش تسنیم؛ فرود عسگری در نشست سالانه 
مدیران ستادی و اجرایی گمرکات کشور اظهار داشت: از 
دستاوردهای مهم گمرک الکترونیک حضور 27 سازمان 
همجوار در سامانه پنجره واحد تجارت فرامرزی است. 
این روند سبب تسهیل و توسعه تجارت از طریق کاهش 

زمان و هزینه صاحبان کالا شده است. 

وی در این نشست با بیان اینکه مهم ترین کسانی که 
از ما انتظار دارند تجار و بازرگانان هستند که به دنبال 
ترخیص کالاهای خود در کمترین زمان هستند، گفت: 
خوشبختانه توانسته ایم از طریق گمرک الکترونیک به 

این انتظار و توقع آنان تا حد زیادی پاسخ دهیم.
رئیس کل گمرک یکی دیگر از مطالبات جدی از این 
سازمان را رسیدگی به مسائل و مشکلات مرزنشینی، 
ملوانی، کولبری بیان کرد و افزود: گمرک به طور جدی 
در صدد حل مشکلات این بخش ها با کمک سازمان ها 

و دستگاه های ذی ربط و ساماندهی این رویه هاست.
عسگری ادامه داد: با توجه به عملکرد موفق گمرک 

در سال گذشــته پیش بینی سقف درآمد گمرکی در 
ســال 96 فقط از محل حقوق ورودی با ســه هزار و 
500 میلیارد تومان افزایش به 20 هزار میلیارد تومان 

افزایش یافته است. 
وی با اشاره به اینکه از ابتدای سال تاکنون 12 هزار 
و500 میلیــارد تومان از محــل حقوق ورودی کالاها 
درآمد محقق شــده است، بیان کرد: با احتساب سایر 
درآمدهای وصولی از طریق گمرک این رقم به بیش از 

17 هزار میلیارد تومان می رسد. 
رئیس کل گمرک با اشاره به مطالبات از گمرک ادامه 
داد: یکی از جدی ترین خواسته های جامعه و مسئولان 

، مبارزه همه جانبه گمرک با قاچاق کالا و مواد مخدر 
است که خوشبختانه در سه سال گذشته با استفاده از 
سامانه های هوشمند، تجهیزات پیشرفته و سگ های 
مواد یاب توانسته است رتبه های بسیار برجسته ای هم 
در داخل کشور و هم ابعاد بین المللی کسب کند و این 

روند همچنان ادامه دارد.
عســگری با بیان اینکه گســترش مناطق آزاد در 
کشــور یکی از چالش های گمرک به حساب می آید، 
اضافه کرد: در این مناطق مجتمع های تجاری احداث 
شده که حیات آنها وابسته به کالاهای ساخته شده و 

مصرفی وارداتی است. 

در پی بازنشــر خبری با عنوان »یک نجومی بگیر 
در آستانه دریافت سمت جدید« از خبرگزاری فارس 
در ایــن صفحه، روابط عمومی بانک رفاه جوابیه ای به 

این خبرگزاری ارسال کرد.
در این جوابیه، بدون ارائه دلایل روشن و منطقی 
در پاســخ به پرسشهای پیش آمده درباره رقم حقوق 
دریافتی مدیرعامل بانک و واگذاری صورت گرفته، در 
توضیحاتی کلی آمده اســت: »پذیرش مدیریت بانک 
رفاه کارگران از ســوی جناب آقای دکتر سهمانی در 

تیرماه 1395، پس از اعمال قوانین جدید در موضوع 
میزان پرداختی به مدیران سیســتم بانکی بوده است. 
لذا اطلاق مدیر نجومی به نامبرده، نه تنها نادرســت، 
بلکه در تضاد با شأن حضور ایشان در بانک رفاه است.

درباره واگذاری سهام شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلزات لازم به توضیح اســت سهام مذکور در 
قبال پرداخت تسهیلات، در توثیق بانک رفاه بوده است 
که پس از عدم وصول مطالبات به رغم اخطارهای مکرر، 
این سهام مطابق موازین قانونی به نفع بانک تملیک و 

نهایتا با طی تشریفات قانونی و در فرآیندی شفاف از 
طریق ســازمان بورس و اوراق بهادار عرضه شد که به 

تائید مراجع ذیصلاح رسیده است.
امیدواریم زیرســؤال بردن این اقــدام بانک رفاه 
از ســوی رســانه معظم فارس ناشــی از کم اطلاعی 
نویســندگان محترم از جزییات موضوع بوده باشــد. 
چرا که این رســانه همواره از جمله مدافعان برخورد 
قاطع با بدهکاران بزرگ بانکی بوده و اقدام بانک رفاه 
نیز در همین راســتا و در جهت استیفای حقوق خیل 

عظیم کارگران کشــور به عنوان صاحبان اصلی بانک 
رفاه بوده است.

تغییرات مدیریتی بویــژه در بنگاه های اقتصادی 
بعضا در تضاد با منافع برخی افراد و گروه ها اســت. از 
رسانه هایی همچون خبرگزاری فارس انتظار می رود به 
هنگام تحلیل چنین تغییراتی، اجازه ندهند اعتبار بدنه 
مدیران متخصص و خدوم و نیز اعتماد مردم به سیستم 
بانکی در هیاهوی مبتنی بر اطلاعات نادرست و بعضا با 

منابعی مجعول خدشه دار شود.«

رئیس کل گمرک:

گسترش مناطق آزاد یکی از چالش های گمرک است

پاسخ بانک رفاه به یک خبر

در حالی که طبق مصوبه وزارت صنعت، شرکت های خارجی موظف 
به داخلی سازی ۴0 درصدی تولیداتشان در ایران هستند، بعد از گذشت 
۳0 سال از حضور سوئد در بازار ایران داخلی سازی کامیون های ولوو تنها 

به ۲0 درصد رسیده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، مدیرعامل سایپا و مدیرعامل شرکت ولوو تراکس 
ســوئد دیروز در حالی دست در دست، با هم عکس یادگاری انداختند که بعد از 
گذشت 30 سال از حضور ولوو در بازار ایران، داخلی سازی کامیون های ولوو تنها 
به 20 درصد رســیده و مدیرعامل شرکت ولوو تراکس به تازگی در سفر به ایران 

وعده داده که این داخلی سازی در آینده به 30 درصد خواهد رسید.
به این ترتیب، مونتاژکاری در تولید خودروهای تجاری همچنان ادامه خواهد 
یافت و این در حالی است که رهبر معظم انقلاب به تازگی نسبت به مونتاژکاری 
در صنعت کشــور هشدار داده و فرمودند: »صنعت کشور دچار آفت مونتاژکاری 
اســت و این باعث عدم تحقق ارتباط صنعت و دانشگاه می شود. باید در یک بازه 
زمانی 10 ساله رویکرد صنعتی کشور از مونتاژکاری به نوآوری تغییر پیدا کند.«

دســتیابی به این مهم، نیازمند تغییر اهداف واحدهای تولیدی، اصلاح نگاه 
مدیران صنعتی و انتصاب افرادی با اعتقاد واقعی به داخلی ســازی محصولات در 
رأس بنگاه های اقتصادی کشور است.در این راستا تعیین یک نقشه راه مشخص و 
عملی از سوی وزارت صنعت از اهمیت بالایی برخوردار است و صد البته که برای 
اجرایی شدن این استراتژی باید ناظر قدرتمندی وجود داشته باشد و از اغماض و 
چشم پوشــی پرهیز شود.هرچند طی شش ماهه اول امسال حدود 6 هزار و 700 
دستگاه کامیون و کامیونت در کشور تولید شد، اما وزارت صنعت، معدن و تجارت 
قصد دارد تا پایان سال 1404 تولید خودروهای سنگین را در کشور به 120 هزار 
دستگاه برساند که در مســیر دستیابی به این رقم باید برنامه ریزی دقیقی برای 
افزایش داخلی سازی این خودروها صورت گیرد تا به جای اینکه مهم ترین دستاورد 
همکاری با شرکت های خارجی در این بخش، مونتاژ و سود بالای تولید برای طرف 

خارجی باشد، شاهد  اشتغال زایی و ایجاد ارزش افزوده در کشور باشیم.
خاک خوردن مصوبه داخلی سازی ۴0 درصدی

طبق مصوبه وزارت صنعت، شرکت های خارجی به شرطی می توانند در ایران به 
تولید محصول بپردازند که داخلی سازی 40 درصدی در تولیداتشان رعایت شود و 
البته این رقم به مرور زمان باید افزایش یابد و به ارقام بالاتری برسد. فاصله گرفتن 
از مونتــاژکاری در صنعت خودرو نیازمند اجرای دقیق این مصوبه وزارت صنعت 
اســت هرچند به گفته برخی کارشناسان صنعت، داخلی سازی 40 درصدی برای 
آغاز تولید نیز رقم پایینی است، در عین حال باید از محدودسازی این بومی سازی 
به اموری مانند صندلی و تزئینات خودرو خودداری شود و هدف گذاری اصلی بر 

تولید قطعات اصلی و مهمی مانند موتور و گیربکس گذاشته شود.
با این حال، هم اکنون این مصوبه نیز رعایت نمی شــود و الزام محکمی برای 
شرکت های خودرویی به ویژه خودروهای تجاری و سنگین به رعایت آن وجود ندارد.

در صورت تأکید دستگاه های مسئول به ویژه وزارت صنعت می توان امید داشت که 
خودروسازی کشور به ویژه در تولید خودروهای سنگین از روند مونتاژکاری فعلی 
کمی فاصله بگیرد و مدیران خودرویی نیز کمی به موضع  اشتغال زایی در کشور و 
ایجاد ارزش افزوده توجه داشــته باشند و در کنار عکس های یادگاری خود، برای 

کنار زدن مونتاژکاری در کارخانه های خودروسازی نیز فکری کنند.

معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: در راستای 
سند جامع توسعه ای و رسیدن به ظرفیت ۲۵ میلیون تن تا سال ۱۴0۴، 
تامین پایدار مواد اولیه با قیمت رقابتی را در اســتراتژی های خود قرار 

داده ایم.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه، امیرحســین نادری اظهار داشت: در 
ســال 96 این شــرکت به عنوان بزرگترین شرکت فولادســازی در خاورمیانه و 
شــمال آفریقا)MENA( با هدف گذاری تولید و فروش حدود 7 میلیون تن انواع 
محصولات گرم، ســرد و پوشش دار، دستیابی به 14 هزار و 400 میلیارد تومان 
درآمد و نهایتا تحقق 4000 میلیارد تومان ســود خالص را هدف گذاری کرد که 

این میزان سودآوری بالاترین حد از زمان بهره برداری از این شرکت بوده است.
وی عملکرد شش ماهه نخست سال 96 را بسیار درخشان ارزیابی و تصریح 
کرد: در مدت 6 ماهه ابتدای سال 96 شرکت با فروش 3 میلیون و 211 هزار تن 
انواع محصولات خود به ارزش 6700 میلیارد تومان توانست پس از کسر بهای تمام 
شده و سایر هزینه های خود 2 هزار و 236 میلیارد تومان سود خالص معادل 298 
ریال به ازای هر ســهم حاصل کند که نسبت به مدت مشابه سال 95 از رشدی 
بالغ بر 243 درصدی برخوردار بوده اســت.معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان افزود: در شش ماهه نخست امسال درآمدهای عملیاتی 43 درصد، 
بهای تمام شده 5 درصد، سود ناخالص 140 درصد، سود عملیاتی 215 درصد و 
نهایتا سود خالص 243 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل، رشد کرده است.

وی بهره برداری از طرح های توسعه شرکت، از جمله ماشین ریخته گری شماره 5 
به ظرفیت یک میلیون و 800 هزار تن تختال و طرح توسعه فولاد سبا از 750 
هزار تن به یک میلیون و 600 هزار تن را از عوامل افزایش درآمد شرکت برشمرد.

نادری با اشاره به سایر طرح های توسعه مهم شرکت تصریح کرد: فولاد مبارکه 
اصفهان در راستای سند جامع توسعه ای خود و رسیدن به ظرفیت 25 میلیون تن 
تا سال 1404، تامین پایدار مواد اولیه خود با قیمت رقابتی را در استراتژی های خود 
قرار داده است که در این راستا، سرمایه گذاری های عظیمی در سهام شرکت های 
معدنی بزرگ از جمله گل گهر، چادرملو و سرمایه گذاری معادن و فلزات انجام داده 
اســت. ضمن اینکه سرمایه گذاری در طرح توسعه کنسانتره سازی و گندله سازی 
ســنگان به ظرفیت 5 میلیون تن، بخش عمده ای از نیاز شــرکت به تامین مواد 

اولیه را از داخل کشور با قیمت رقابتی برآورده می سازد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: از دولت 
خواستاریم هرچه سریعتر جلوی افزایش قیمت فولاد را بگیرد چرا 

که در شرایط رکود، بالا رفتن نرخ، غیرمنطقی است.
ناصر موسوی لارگانی در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان پیرامون 
افزایش قیمت فولاد اظهار کرد: افزایش قیمت ناگهانی فولاد که تا دوبرابر 
هم رسیده، منطقی نیست. وی افزود: در صورتیکه رونقی در بازار مسکن 
یا صنعت ایجاد می شد، بالا رفتن قیمت فولاد هم منطقی به نظر می رسید، 
اما حالا که رکود صنایع و مسکن ادامه دار است، این افزایش قیمت جای 
سؤال دارد. از دولت خواستاریم تا هرچه سریع تر  به این موضوع رسیدگی 

کرده و جلوی افزایش غیرمنطقی قیمت فولاد را بگیرد.
همچنین عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد اظهار کرد: کاهش تولید 
فولاد توسط کشور چین، افزایش قیمت مواد اولیه ذوب آهن، افزایش نرخ 
ارز، افزایش تعرفه واردات، کمبود شمش فولادی در بازار و کاهش واردات 

ورق از عوامل موثر در افزایش قیمت فولاد است.
به گفته رضا شهرســتانی اگرچه قیمت برخی محصولات مانند ورق 
فولادی و میلگرد افزایش چشــمگیری داشــته اند، اما در مقایسه با رشد 
قیمت بین المللی هنوز هم جای افزایش قیمت دارد. روند افزایش قیمت 
فولاد به احتمال زیاد ادامه خواهد داشت و دولت می تواند با استفاده از این 
افزایش قیمت فرصت مناسبی در اختیار تولیدکنندگان فولاد کشور قرار 
دهد، در واقع دولت می تواند سرمایه گذاری در بخش مسکن و خودروسازی 
را افزایش دهد، تا فولادســازان نیز بتوانند از رونق به وجود آمده استفاده 
کرده و موقعیت خود را بهبود بخشــند.در همین حال مدیرعامل شرکت 
فولاد ایران اظهار کرد: قیمت فولاد در ایران پایین تر از قیمت جهانی است 
و همین امر باعث شــده تا در سال گذشــته رشد صادرات داشته باشیم.
منصور یزدی زاده در پاسخ به این سؤال که آیا فولادسازان محصول خود 
را در بازار با قیمت پایین تر از قیمت جهانی صادر می کنند یا خیر، پاسخ 
داد: چنیــن موضوعی صحت ندارد و اتفاقی که این اواخر رخ داد، این بود 
که صادرات فولاد به دلیل اســتفاده از مزیت های صادراتی کشــور تا 15 
درصد افزایش سود داشته است. ضمن اینکه میزان فولادی که وارد بازار 
می شــد، اکنون به دلیل کاهش تقاضا پایین آمده و متناســب با نیاز بازار 
شده است.وی درخصوص انتقادهای فعالان اقتصادی در رابطه با افزایش 
قیمت فولاد،گفت: قیمت فولاد با نوسانات طبیعی بازار بالا رفت و الان در 
حدی است که مشتری قادر به خرید آن باشد. تا زمانی که عوامل خارجی 
همچون افزایش نرخ ارز بر قیمت فولاد تاثیرگذار است، نمی توانیم قیمت 

این نهاده را ثابت نگه داریم.

معاون فولاد مبارکه اصفهان:

ظرفیت تولید فولاد مبارکه اصفهان
 تا سال 1404 به ۲۵ میلیون تن می رسد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

افزایش ۲ برابری قیمت فولاد 
منطقی نیست


